
Informacja o spotkaniu Sekcji Biologii KBM oraz PTH  

 

W dniu 29 X 2014r, odbyło się w Instytucie Oceanologii PAN spotkanie na temat powołania 

pierwszego w Polsce morskiego rezerwatu, zorganizowane przez Sekcję Biologii Komitetu 

Badań Morza oraz Oddział Morski Polskiego Towarzystwa Hydrobiologicznego.  

W spotkaniu o charakterze otwartym wzięło udział 55 osób w tym członkowie obu 

wymienionych organizacji, Towarzystwa Przyjaciół Orłowa, PTTK, Greenpeace Polska, 

Parku Krajobrazowego Mierzeja Wiślana, pracownicy Instytutu Morskiego, Morskiego 

Instytutu Rybackiego, Urzędu Morskiego w Gdyni, studenci Instytutu Oceanografii UG.  

Na spotkaniu przedstawiono dwie prezentacje:  

Zasady i strategie ochrony przyrody morskiej – Jan Marcin Węsławski, IOPAN  

Kamienne rafy wybrzeża polskiego – Ławica Słupska i Redłowo  - Eugeniusz Andrulewicz, 

MIR PIB  

Podczas spotkania zaprezentowano wydaną pod egidą KBM książeczkę popularyzującą 

projekt rezerwatu: Podmorski Ogród Gdyni.  

W czasie dwugodzinnej dyskusji poruszono m.in. następujące problemy:  

- potrzeba refulacji plaży w Orłowie na południe od molo jako środek ochrony przez erozją  

- tempo cofania się klifu i jego skutki dla mikroklimatu Orłowa  

- kontrowersje wokół skuteczności istniejących od kilku lat progów podwodnych – czy ich 

posadowienie zmniejszyło erozję plaży (prawdopodobnie tylko lokalnie), czy to nie budowa 

progów spowodowała masową śmiertelność omułka na rafach kamiennych oraz przerwę w 

ciągu łąk podwodnych między Sopotem i Gdynią ? 

- obraz biocenozy raf kamiennych w Orłowie zmienia się z biegiem lat, również na skutek 

procesów naturalnych, nie można określić, czy obecna postać jest lepsza czy gorsza od 

poprzedniej  

- jakie będą ograniczenia dla użytkowania terenu (rybołówstwo, wędkarstwo, żeglarstwo, 

windsurfing, sporty motorowodne, nurkowanie)  

- jakie jest znaczenie rzeki Kaczej dla postulowanego dla ochrony obszaru  

- czy nie wystarczą inne formy ochrony (użytek ekologiczny, pomnik przyrody, obszar 

BSPA, obszar naturowy etc) , skoro słowo „rezerwat” budzi społeczny sprzeciw 

- czy nie powinniśmy się przyzwyczaić do obszarów chronionych całkowicie – „no take 

areas”   

- Należy najpierw opracować listę potencjalnych zagrożeń, a wówczas prawdopodobnie 

poziom konfliktów obniży się  

- Za najistotniejsze zagrożenia uważa się ciężką zabudowę terenu, użytkowanie silników na 

płytkiej wodzie.  

- wydaje się ,że najmniejszym obszarem konfliktu będzie rybołówstwo – które nie eksploatuje 

samego obszaru planowanego rezerwatu, ze względu na trudności techniczne (głazowiska).  

W dyskusji zabierali głos reprezentanci różnych poglądów i postanowiono, że odbędą się 

jeszcze co najmniej dwa spotkania na ten temat – jedno ns zaproszenie Towarzystwa 

Przyjaciół Orłowa, drugie w wąskim gronie Sekcji Biologii Morza, w celu podsumowania 

wyników dyskusji i przedstawienia dalszej strategii postępowania.  

 

Notował – Jan Marcin Węsławski – szef sekcji Biologii KBM   

 


